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Abstract:

The objective of our work is based on the effect of the phosphate fertilization of the lens in edapho-

climatic conditions of a semi-arid zone of EL HACHIMIA (BOUIRA).

This work investigates the mode of supply of phosphate fertilizer (localized, non-localized) and the
dose (0, 30 and 60 units / ha) to suggest under these conditions and to appreciate the influence of this
phosphate fertilization on the yield and the quality of lens grains (Lens culinaris L.). The results of
the statistical analyzes show significant differences between the phosphorus doses for most of the
characters studied. However, the different fertilizer instructions showed a significant difference only
in the weight of one thousand grains.

Key words: Phosphorus, Phosphae fertilization, lens, mode of contribution, dose, semi-arid zone.
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Résumé :

L'objectif de notre travail repose sur I’effet de la fertilisation phosphatée de la lentille en conditions
¢dapho-climatiques d’une zone semi-aride d’EL HACHIMIA (BOUIRA).

Ce travail recherche le mode d’apport d’engrais phosphaté (localisé, non localisé) et la dose (0, 30 et
60 unités de P,Os/ha) a suggérer dans ces conditions et d’apprécier 1’influence de cette fertilisation
phosphatée sur le rendement et la qualité des grains de lentille (Lens culinaris L.).

Les résultats des analyses statistiques montrent des différences significatives entre les doses de
phosphore pour la plupart des caractéres étudiés. Cependant les différents modes d’emploi de 1’engrais
ont mis en évidence une différence significative seulement sur le poids de mille grains.

Mots clés : Phosphore, Fertilisation phosphatés, lentille, mode d’apport, dose, zone semi-aride.



